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VIDEO: Energetický analytik Štěpán: Lidé přežijí, když
přežije průmysl. Ale ten nepřežije. Dokud je plus
dvacet; plus patnáct; plus deset, funguje solidarita. Až
bude nula a minus, tak uvidíme, jak to bude
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plus-dvacet-plus-patnact-plus-deset-funguje-solidarita-az-bude-nula-a-minus-tak-uvidime-jak-to-bude

Když si vezmeme ceny na burze, tak průmysl nebude mít

zastropovanou cenu – třeba těch dvě stě padesát, ale on bude mít

nějaký příspěvek na ceny energií. To znamená, že oni budou dál

kupovat na burze za ty šílené ceny a ponesou to velké firmy. Takže

tam je to neštěstí, že ty firmy nevydrží a budou krachovat dál,

vysvětluje v rozhovoru pro Rádio Univerzum analytik společnosti

ENAS, člen Institutu pro energetiku a člen expertní skupiny Energie

není luxusní zboží Vladimír Štěpán.

Nedává to smysl. Přestože v Česku umíme produkovat elektřinu

levně, je u nás nyní nejdražší v Evropě nebo i na světě. Její cena

začíná drtit nejen rodinné rozpočty, ale likviduje
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i konkurenceschopnost domácích firem. Některé už zbankrotovaly,

jiné přesouvají výrobu jinam. Vláda reagovala opožděně podivným

zastropováním cen elektřiny pro domácnosti a živnostníky na úrovni,

která je výš než hladina navrhovaná Evropskou unií. Neméně

absurdní je i situace v nákupu plynu.

Přes různé politické deklarace dál nakupujeme především ruský plyn,

jen ne přímo, ale s několikanásobnou přirážkou od překupníků.

V předchozí části rozhovoru jsme se dostali k tomu, že kromě

naprosté neschopnosti je jediné možné vysvětlení pro postup vlády

snaha připravit české občany o nemovitosti zatížené hypotékami,

které přestanou být schopni splácet. Přestože experti varovali už

Babišovu vládu před růstem cen plynu a elektřiny, zůstal kabinet

nečinný. Fialova vláda je také hluchá.

Prepis videa:

Martina Kociánová: Vy jste říkal, že už loni jste přišel s návrhem:

„Dejte mi pravomoc, pusťte mě do Ruska a já vám ten plyn přivezu.“

Jak se to dělá? Já si zkouším představit, jak jedete do Ruska

a přivezete ten plyn.

Vladimír Štěpán: Já jsem dělal kontrakty pro tři státy Evropské

unie, takže moje jméno je tam známé. A to i proto, že já dělám

návrhy pouze ve prospěch České republiky, jejích občanů a českého

průmyslu. To je pro Rusa přijatelné – to znamená, nejsem ani

prozápadní, ani proruský. A oni tohle ví, že to je víceméně taková

objektivní pozice. Za prvé ví, že tomu rozumím, a pak mám za sebou

dlouhodobé kontrakty už za skoro bilion korun – pro ty tři státy. Ten

kontrakt trvá deset až dvacet nebo pětadvacet let, když se podepíše.

Takže oni tohle všechno ví, a tím pádem přišla z Ruska neformálně

taková hláška: „Ano, tomu pánovi to prodáme.“ To přišlo neoficiální

cestou.

Martina: V tu chvíli jste ale velmi podezřelý. V této době.

Vladimír Štěpán: No, tak je to dobré, ne? Já jsem na to pyšný.
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Martina: V každém případě jste tam nejel, nepřivezl…

Vladimír Štěpán: Samozřejmě, nemohl jsem…

Martina: Teď jste mi vylíčil, pane inženýre Štěpáne, jak je to

všechno na vodě a spíš se to potápí. Dobře, pojďme si tedy říct to

nejlepší řešení. Jak se tak říkalo za minulého režimu: Chyby se

dělaly. Ano, dobře, chyby se dělaly, chyby se dělají stále, ale co teď?

Vláda přišla s těmi opatřeními 240 eur za megawatthodinu. Co vy

navrhujete, že by bylo to nejlepší řešení, a co je to nejhorší řešení, ke

kterému bychom mohli sáhnout?

Vladimír Štěpán: To nejhorší je to, co rozhodla vláda, to už horší

být nemůže. Byli jsme na tom nejhůř v celé Evropě – nebo na světě.

Nejlepší řešení by bylo to, čeho už jsme se dotkli – že základ naší

energetiky musí být elektřina, kterou si vyrábíme sami, nikdo nám do

toho nemůže mluvit. Na základě zákona o cenách bez jakékoli další

legislativy můžeme zregulovat ceny elektřiny za 100 eur, to znamená

za ty čtyři koruny včetně všech poplatků – ne těch šest, to znamená

deset s poplatky, ale za čtyři – pro obyvatelstvo i průmysl. A nikdo

nám do toho nemůže mluvit; na dobu určitou, to znamená po dobu

krize – je to jednoduché. A nemusíme platit nic na burzu, jsme mimo

ni, my si to regulujeme. Žádné poplatky na burzu, když stát dá

sedmdesát tři miliard ČEZu na to, aby v době, kdy tu elektřinu

budeme potřebovat, on ji vyvezl. Tak tomu taky nerozumím, když

jsme u těch nejhorších opatření. Takže nic takového by nebylo

potřeba. A ty přebytky – nikdo samozřejmě nebrání ČEZu, aby těch

10, 15 terawatthodin, které tady nepotřebujeme, vyvezl na burzu; ale

za ceny na burze, ne za 90, 100 eur, jako to vyváží teď. Co to je?

Takže když může vyvážet elektřinu za 90 eur do ciziny, Němcům,

proč to nám nemůže ČEZ zastropovat za 100? A těch 90 obsahuje

veškerý jeho zisk. Vezměme si to – vyveze za devadesát, to znamená,

že mu to kryje jeho náklady a má obrovský zisk. Tak proč my

nemůžeme zastropovat za 100? Tady máte řešení elektřiny. Té je pro

domácí spotřebu, dejme tomu, 60 terawatthodin, u plynu je to 90.

Rozhodující tak je, co bude v plynu – naše spotřeba republiky. To
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znamená, že se musíme zabývat plynem. Tam je nutné od Němců

koupit ty zásobníky, prostě to dohodnout: „Podívejte se, chcete,

abychom k vám vyváželi elektřinu? Dobře, tak nám prodejte ty naše

zásobníky.“ A hospodařme s ním. Protože vy teď plyn, i před zimou,

vytěžíte. Vlastně ten plyn nebo LNG nebo kdyby byl z Ruska, tak je to

rovnoměrná dodávka. Ale vaše spotřeba pořád kolísá nahoru dolů,

takže když je teď šest osm milionů kubíků za den, pak to bude třicet…

dvacet… padesát… šedesát… dvacet… a to kryjete z těch zásobníků.

Ministr Blažek přišel s dobrým řešením energetické krize – pan předseda Fiala ale
smetl jeho návrh ze stolu

Martina: Vy jste jednal s mnohými vládními představiteli – vidíte

vůbec nějakou šanci, že by třeba nad jinými variantami než nad tou,

kterou teď oznámili, vůbec přemýšleli?

Vladimír Štěpán: Je tam jedno jméno, které mě potěšilo, a to je

právě ministr spravedlnosti Blažek, který zřejmě proto, že tým pana

ministra Síkely nebyl schopen dojít k nějakému závěru – měl na to

pět šest měsíců –, tak svolal svoji expertní skupinu. A návrh regulace

cen je ten, o kterém mluvím, výsledek je stejný. Jeho metoda nebo

naše metoda slovenská – vždycky to skončí sto eury. Ta jeho skupina

dvaceti lidí zpracovala skutečně návrh regulace cen elektřiny podle

zákona o cenách, mě tam pozvali jako experta – což mě potěšilo –,

pomalu jediného z republiky, takže jsem si říkal, že se asi taky snaží

ten tým něco udělat ve prospěch odběratelů, to tam bylo vidět; i na

těch právnících. Třeba jsme se neshodli na nějakém technickém

řešení. Upozorňoval jsem je na nějaké praktické věci, že jim to

nemusí fungovat. Jako když by dali tu cenu elektřiny moc nízko

a cena plynu je vysoko, tak by jeden milion odběratelů plynu přešel

na elektřinu – a máme blackout. Takže na takovéhle praktické věci,

což oni chtěli. Tak jsme se tam ještě radili. Pak vystřelili dva návrhy,

já jsem je zoponoval, na pár hodin jsme si na to sedli s Noveským

a Janečkem a napsali jsme na pana ministra. Já vím, že říkal: „Já to

projednám s panem Fialou a myslím si, že to přijme.“ A on to

nepřijal. Místo toho vzal tuto administrativní nešťastnou metodu.
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Tato metoda pana Blažka – nebo ta naše, přes Slovensko – se opírá

o objektivní čísla a fakta, o skutečné výrobní náklady, o skutečný

zisk, tak aby všichni byli spokojeni. Vždyť co pomůže tomu, když ČEZ

bude mít padesát osmdesát miliard zisku, když tady zlikviduje

průmysl a nebude to mít komu prodávat? Když tady připraví milion

lidí o byty? Co mu to pomůže? Ale tím směrem to jde. Pořád to tím

směrem jde a tohle zastropování tu cestu jenom zbrzdí. Protože ti

lidé přežijí za předpokladu, že přežije průmysl – ale ten nepřežije.

Protože když si vezmeme ceny na burze, tak průmysl nebude mít

zastropovanou cenu – třeba těch dvě stě padesát –, ale on bude mít

nějaký příspěvek na ceny energií. To znamená, že oni budou dál

kupovat na burze za ty šílené ceny a ponesou to velké firmy. Takže

tam je to neštěstí, že ty firmy nevydrží a budou krachovat dál.

Protože když se člověk podívá na ten vládní návrh podpory průmyslu,

tak to je pro firmy, které mají provozní ztrátu, a ne zisk. Takže já,

když jsem měl zisk sto milionů, a teď díky cenám energií mi zůstaly

dva miliony a potřebuji obrovské investice, abych přežil, tak nemůžu

a nedostanu státní podporu.

Martina: Protože nejste dost velká firma…

Vladimír Štěpán: … a budu nakupovat na burze za pět set nebo

tisíc eur. Takže je po mně. Co mě naštvalo, že třeba firma

VITRABLOK v Teplicích, která byla skvělá – největší ve střední

Evropě, vyráběla skla do auta; perfektní, moderní firma s dobrým

vedením, která pořád investovala –, skončila. Skončila kvůli cenám

energie. No to víte, jak je sklo, tak tam jsou vysoké náklady energie.

Martina: To znamená, že vám ta podpora jenom pro velké firmy, to

řešení, že jenom velkoodběratelé elektřiny a plynu si budou moci

rozdělit 30 miliard korun, peníze budou čerpat od listopadu… to

všechno vám přijde jako lepení děr?

Vladimír Štěpán: Tady jsou dva problémy. První – 30 miliard,

když říkají, že to je pro osm devět tisíc odběratelů. Když to vydělím,

tak jsou to najednou tři miliony. To je směšné, když mám náklady ve
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stovkách milionů. To znamená, že to zbude na pět set až tisíc

velkoodběratelů, na víc ne. Ale z nich má ještě spousta provozní zisk,

ale není to provozní zisk, ze kterého by byli schopní investovat. To

znamená, že oni vlastně nebudou konkurenceschopní – za rok za dva

za tři. Oni by v této době potřebovali investovat třeba i do opatření na

úsporu energie, ale nebudou moct.

Martina: Ty peníze půjdou zejména do zpracovatelského průmyslu

a dále pak do zemědělství a lesnictví. To řekl po jednání kabinetu

ministr Síkela. Půjde – a to už jste tady zmiňoval  – o firmy s roční

spotřebou plynu vyšší než šest set třicet megawatthodin. Řekněte mi

– jak měli postupovat jinak?

Vladimír Štěpán: No ne – stejně, jako jsem říkal. Kdybychom

zregulovali ceny elektřiny na úrovni sto eur, tak proč bychom za ty

ceny neprodávali i průmyslu? Takhle to budou kupovat za pět set

nebo za tisíc eur na doslova zmanipulované burze, kde si s nimi

budou hrát – ti, co ovládají burzu, ti dva tři dodavatelé – a budou si

vytvářet ceny, jaké budou chtít. A oni to budou muset platit a od

státu dostanou tuto podporu, jak jsem říkal – v průměru tři miliony

korun.

Rady vládních poradců mi rozum vážně nebere

Martina: Vy říkáte že burzou tady manipuluje několik dodavatelů.

Premiérův poradce Jakub Kajzler říkal: „Nabídka elektřiny na

evropském trhu je relativně malá, především vzhledem k odstávkám

jaderných elektráren ve Francii. Když je elektřiny málo, je drahá.

Tedy když snížíme spotřebu, klesne opět i konečná cena.“

Vladimír Štěpán: Já nevím, jestli si dělá legraci. Ti poradci… Taky

jsem byl s jedním, s panem Havlíčkem – od premiéra Fialy. Ten mi

vysvětlil takové věci, že já jsem to za třicet, čtyřicet let své praxe ještě

neviděl a nezažil – jak klesne cena LNG na deset korun a tak dál.

Samozřejmě že neklesne. Když odepíšu dvě stě miliard kubíků

ruského plynu, tak tohle nemůžu čekat. Když náklady na LNG – to,

že vytěžím, přepravím, zkapalním, zase přepravím… – dělají přes
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čtyřicet eur, tak jak můžu mít cenu za deset korun? To rozum nebere,

takovéhle úvahy. To jsou prostě náklady. Takže neklesne – ani za rok,

ani za dva, ani za tři. Protože teď je Pákistán bez plynu, protože

Evropa platí tak šílené ceny za plyn, že se jí všichni smějí. A nejvíc

České republice – to je dojná kráva pro celý svět, která platí

nesmyslné ceny za plyn, to LNG (jakoby západní plyn, což je tedy, jak

jsme říkali, hodně ruský), nesmyslné ceny si sama vytváří za

elektřinu; když se podíváte na benzín, tak tam máte Orlen, který

vlastní rafinérie v Polsku i u nás a v Polsku má marži pět korun, u nás

padesát. Stát má dvě stě čerpacích stanic, u kterých kdyby snížil ceny

– to je ta druhá marže, jedna je rafinerií a druhá na pumpách –, tak

se ostatní musejí přizpůsobit, protože by jinak neprodali. Čtvrtá

největší síť a k tomu ještě ta síť ONO, tak to už je docela velká síla…

ale stát neudělá nic. Takže my budeme jezdit za benzínem a za vším

zbožím do Maďarska, do Polska… Vždyť levnější ceny jsou už

i v Německu a ve Švýcarsku. Volá mi kamarád ze Švýcarska a říká:

„Hele, tady je ta čokoláda, kterou jsem koupil u nás v Lidlu, o deset

korun levnější.“ A to je všechno důsledek těch cen energií. Tak čí je to

vina? To zůstává rozum stát. Řekli jsme v té elektřině, řekli jsme

v tom plynu – prostě se musíme vrátit k tomu, že koupíme zásobníky,

ty se tuto zimu vyčerpají, znovu se natlačí, ta cena plynu kolísá…

Martina: No ony se musí dotlačovat, ale průběžně, že… to nejsou

jenom zásobníky, tam musí nějaký plyn pořád jít…

Vladimír Štěpán: No samozřejmě. Něco dostanete, zjistíte svoji

spotřebu a rozdíl buď vytěžíte, anebo dotlačíte. Ale můžete s tím

pracovat. Já právě vyčítám této vládě to, že kdyby to na začátku roku

(nebo ještě na konci toho loňského) koupila, tak se tam nacpal plyn

za dvacet korun. A teď ten plyn ze zásobníku koupíme za devadesát.

A mohli bychom s tím podržet průmysl a tak dále. To bylo taky, co

jsme navrhovali – zřízení státního obchodníka. Ona ta vláda všechna

naše doporučení dělá, ale vždycky to nějakým způsobem deformuje.
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Martina: Já jsem se před tím summitem, který byl, rozhodla, že

budu poslouchat zprávy, a tam zrovna ministr Síkela dostal poměrně

konkrétní otázku: „S jakým návrhem na ten energetický summit jede

česká vláda?“ A on, jak mají politici ve zvyku, velmi konkrétně

a srozumitelně odpověděl, že naše vláda má návrhy a přiklání se ke

společnému evropskému řešení, které podle něj znamená řešení

příčin. Anebo má také lokální řešení, které ale podle něj znamená

řešení důsledků. No a když tady tohle řekne, tak ten moderátor už

nikdy nemá čas říct: „Co jste tím myslel? Jaké je tedy to evropské

řešení a jaké je to lokální řešení?“ Naopak ten moderátor musí říct:

„Děkujeme vám za rozhovor, pane ministře.“, protože jinak by ty

zprávy trvaly o deset minut déle. Mohl byste mi, prosím, tu šifru,

kterou vyslal pan ministr Síkela, nějak vyložit? Co vlastně z toho

summitu vzešlo jako to evropské řešení příčin a co je to lokální? To

lokální je to, co nám teď představili?

Vladimír Štěpán: To lokální je to, co nám představili. Už jsme se

bavili o tom, že tady je dvě stě čtyřicet eur zastropování pro

domácnosti, Evropská unie řekla sto osmdesát, což tedy je níž, ale

mezi těmi variantami je asi takový rozdíl, že Evropská unie – jak

jsem se dočetl – řekla sto osmdesát, a když budete prodávat dráž, tak

vám to zdaníme jako nadměrný zisk. Kdežto dvě stě čtyřicet je

zastropované jako nějaká maximální cena s tím, že ten rozdíl mezi

dvě stě čtyřicet a tou cenou na burze pokryje stát. Takže je to takové

trošku jiné řešení, ale možná že to evropské na těch sto osmdesát

plus zdanění nadměrných zisků je lepší.

Martina: A proč jsme na to tedy nepřistoupili…?

Vladimír Štěpán: Protože my jsme to vystřelili tři dny předtím, než

se dohodla Evropa.

Martina: Aha, takže my jsme deklarovali, že se přikláníme k řešení

příčin, a nakonec jsme se rozhodli takhle…
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Vladimír Štěpán: Takže podle Evropské unie – a tři dny předtím

jsme si udělali toto svoje…

Martina: Nepovídáme si dlouho, ale jsem úplně vyčerpaná. (smích)

Vladimír Štěpán: Bude hůř.

Martina: Pane inženýre, jak to vlastně vypadá ve světle tohoto

všeho s úsporným tarifem? Půjde dohromady se zastropovanou

cenou?

Vladimír Štěpán: Asi ano, je to víceméně taková pomoc těm

nejslabším, kteří můžou měsíčně dostávat nějaké tisíce korun. Já

bych to tak bral i k zastropování. To je zbytečně komplikované,

protože dvacet procent těch nákladů spotřebují úředníci, aby to

realizovali, když si vezmete těch 240 korun nebo na ty firmy. To bude

administrativně strašně náročné – na rozdíl od toho, jak jsme se

bavili, že se stanoví ta cena podle ministra Blažka nebo podle nás ta

slovenská. Takže to je taky otázka těch nákladů, že to řešení

zastropování je z tohoto pohledu extrémně nákladové. Takže tady

vidím to, že naše řešení vypadá líbivě u obyvatelstva.

Mě překvapil pan Kalousek, když řekne, že každý, kdo jde

manifestovat, je proruský troll. Nebo co řekne pan hejtman Kuba…

Vždyť ti lidé snad neví nic o energetice a o tom, jak na tom lidé

a průmysl jsou, to je katastrofa, jak tohle může říct hejtman? To je

šílené. Já tady říkám o těch sto a on ví o návrhu ministra Blažka,

a ještě se ho ptali, co ten ČEZ, jestli ví, za kolik vyváží. A on řekl, že

neví. A řekne, že to je ideální cena a že nic už nejde. Tak takoví lidé se

k tomu vyjadřují… A teď jsme u těch politiků – tady máte konkrétní

propracovaný návrh ministra Blažka, který spadl do šuplíku – a to je

národní a pro všechny výhodný; i pro domácnosti, i pro průmysl.

A tady někdo vystřelí takovouhle dvakrát, dvaapůlkrát vyšší

zastropovanou cenu, která nevychází z ničeho, ani z evropské úrovně.

Takže co tohle je? Ale ještě mě nepříjemně překvapilo a mám obavy

z toho, že Evropa třeba zdaní ty zdroje – mimo jádra třeba uhelné
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elektrárny. To znamená, že naše uhelné elektrárny zdaní; jednak

povolenky a jednak nadměrnou daň. A ty peníze odvede do Evropské

unie a my už se k nim třeba ani nedostaneme. Nebo to zase

přerozdělí. Ale komu? Do Německa? Kam ty peníze přerozdělí? Tady

vidím rizika toho evropského řešení. Takže to národní řešení by bylo

daleko nejlepší, nehledě na to, že přišel pan ministr Síkela s tím, že je

pro, aby byla dotovaná cena plynu pro výrobu elektřiny. To je totální

katastrofa. Protože koupíte za pět set nebo za tisíc eur, prodáte třeba

za těch dvě stě čtyřicet pro výrobu elektřiny – do Počerad, paroplynu

–, vyrobíte z toho levnou elektřinu, kterou vyvezete do Německa za

levné ceny, a my to z burzy zase koupíme za těch pět set, jak to ČEZ

dělá. Takže my jsme tady vlastně touto formou dále chtěli zadotovat

Německo. To mi z toho logicky vyšlo. Takhle by to dopadlo, protože

dál bychom to koupili za pět set eur na burze – třeba ten plyn – a tam

bychom to prodali za těch dvě stě něco. A ten rozdíl by musel krýt

stát a naši odběratelé – nebo náš rozpočet – a do Německa by šla

levná elektřina. Ale nejhorší na tom je, že my tu výrobu

nepotřebujeme, protože my máme dost jiných levných zdrojů. Tak ji

nevyrábějme, nechme si ten plyn pro domácnosti. Proč

spotřebováváme v této situaci plyn pro výrobu elektřiny, když máme

dostatek jaderných uhelných zdrojů? Šetřme si ten plyn.

Dokud je teplo, solidarita funguje, ale jak udeří mráz, zamrzne i ona

Martina: Protože jsme solidární…?

Vladimír Štěpán: No jsme blbí, já to řeknu na rovinu, to se jinak

nedá nazvat.

Martina: Věříte tomu, že v případě nouze bude někdo z Evropy

solidární s námi?

Vladimír Štěpán: No tak to ani náhodou. Ty jednotlivé státy už

řekly svoje – Poláci, Portugalci, Španělé. Němci taky řeknou: „Vždyť

my si pro váš plyn v našich zásobnících dojdeme.“ Pro to Bavorsko.

Takže – jaká solidarita? Dokud je plus dvacet; plus patnáct; plus

deset, funguje solidarita. Až bude nula a minus, tak uvidíme, jak to
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bude. A uvidíme kapacitu toho německého systému, když se sem

dostává teď norský plyn a ruský není, tak uvidíme, jakou kapacitu ten

německý systém bude mít. Podle mě nedostatečnou, to znamená, že

bude potřebovat plyn ze zásobníků. A to nikdo neřekne. Mně vadí, že

nikdo neřekne: „Ten plyn je náš, máme na to smlouvu, máme ho za

tolik a za tolik.“ U LNG terminálů víme – kupuje se za spotové ceny

a nemáme ani kubík. To znamená, že jsme to mohli koupit před

rokem levně, ale teď už to zase budeme kupovat draho za okamžitou

cenu. Přitom víme, že tu kapacitu budeme mít zprovozněnou teď,

teď, teď. Neděláme nic, čekáme na vysoké ceny a budeme nakupovat.

Martina: Pane Vladimíre Štěpáne, vy jste naznačil jakýsi

apokalyptický trend v naší energetické politice…

Vladimír Štěpán: A všimněte si, že na něj vždycky dojde.

Martina: (smích)

Vladimír Štěpán: Když jsem v roce ’18 řekl v České televizi:

Elektřina bude luxusní zboží, ten termín se vžil. Když jsem v roce ’19

nakreslil Titanik a poslal panu Babišovi, jak dopadne naše

energetika, s popisem „Vy tam nahoře ještě jásáte a tancujete a dole

už začínají vylévat vodu.“ – a ono na to došlo –, tak ono dojde i na

tohle, co říkám, tomu věřte.

Martina: V tuto chvíli se já jakožto hospodyňka mohu cítit úplně

bezmocně. Já ještě maximálně můžu udělat rozhovor s vámi

a s dalšími energetickými odborníky, ale pak vytahuju bábovku

z trouby a říkám si – „Kolikrát ještě?…“ Řekněte mi, co mohou a co

by teď měli dělat občané? Jakým způsobem se zařídit, jakým

způsobem postupovat? Co můžeme dělat?

Vladimír Štěpán: Jedna z věcí, která by byla daleko nejlepší a stát

to zase zanedbal, už to říkáme taky rok – vždyť přece, na co budeme

vyrábět víc elektřiny z těch, dejme tomu, fotovoltaik a tepelných

čerpadel, když to obojí stojí strašlivé peníze a ten dům, pokud není

zateplený, s tím pořádně nevytopíte. V zimě nebude svítit slunce,
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fotovoltaika nevyrábí. Tepelná čerpadla vám nezateplený dům vytopí

tak na šestnáct stupňů. Ale proč místo toho nevezmeme sto padesát

miliard korun, nekoupíme těm lidem polystyrén, aby si zateplili sta

tisíce domů a jejich spotřeba klesla nejméně o polovinu? Proč jsme to

neudělali?

Martina: Neudělali jsme to, a protože při zateplování musí být

stabilní teplota kolem dvaceti stupňů, tak to teď, na podzim, už

neuděláme.

Vladimír Štěpán: Uděláme, ještě pořád to jde.

Martina: Dobře, ale lidé na to v tuhle chvíli nemají, ty firmy by to

nezvládaly, kapacity nebudou.

Vladimír Štěpán: Ono to probíhá, ti lidé na to už přišli. Ale nestačí

to.

Martina: Ale co jinak?

Vladimír Štěpán: No jinak jsme říkali s tou elektřinou… Já této

vládě nevěřím a pořád opakuji: „Rok už vám říkám, že co jsme vám

řekli kolikrát, tak na to vždycky došlo. Vy naše věci najednou berete,

opakujete, a ještě to zkazíte, tak běžte pryč.“ Takže 28. na náměstí.

Minule nás bylo sto tisíc, teď nás bude tři sta tisíc v deseti městech

a tam všechny tyto věci, co se tady bavíme, zopakujeme; i já. S tím, že

říkáme: Politici nejsou v době krize schopni řídit tento stát.

Na dva roky musí nastoupit odborníci. A ty odborníky máme. Nesmí

z toho nic mít, bude to na dva roky, a pak se to demokraticky předá

v rámci voleb politickým stranám, ať se o to zase poperou. Ale někdo

to na základě těch opatření, co jsem říkal, musí dostat z té krize. To

se všechno dá provést. Za tři neděle můžeme mít zastropovanou cenu

elektřiny, za tři neděle to může být na těch sto eurech. A nikdo

nemůže nic říct, ani minoritní, nemají šanci. Takže to jsme u toho, co

se dá. A když bude takhle levná elektřina – a je jí dost a máme

rezervu ještě těch 15 terawatthodin, to znamená 20 % z naší výroby,
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která se vyváží –, tak to můžeme použít na to, že když někdo bude

chtít opravdu z toho plynu, tak může. Ale když se podíváte, jak je

zastropovaná cena elektřiny a plynu, tak nově zaplatíte v těch

usměrňovaných cenách (nebo jak se to řekne) dvě stě tisíc za

elektřinu a sto za plyn. Takže polovina. Tak kdo by přecházel z plynu?

To zase není ta stimulace, ale všechno jde na elektřinu a stimuluje se

a všichni se tváří, jak musíme zvyšovat výrobu elektřiny. Nemusíme!

Musíme ji snižovat právě tím zateplováním a tak dále. Takže to řešení

je, ale musí se k tomu dostat lidé, kteří chtějí a umí; a to je

i v zemědělství, ve vodě, ve všem, na co sáhnete. V ekonomice – pryč

s montovnami. Kolik zase vláda vyčlenila na sklady, milion hektarů?

Někde se to mihlo. No tak to je naše budoucnost…? Teď máme

třetinové platy a já už jsem v roce 2000 říkal: „Nikdy nebudeme mít

vyšší platy než na Západě, vždycky to bude jenom třetina.“ Oni nás

nepustí jinam než na montovny a sklady, tak si to musíme sami vzít

do rukou. A když teď budeme řešit energie, tak si vyřešme

i ekonomiku, vyřešme si životní prostředí – lidi na to máme. My na

to odborníky máme.

Martina: Vladimíre Štěpáne, já vám moc děkuji za to, že jste

nepostupoval podle vzoru vyděsit a vyfakturovat, ale vyděsil jste

a nabídl také určité varianty a východiska. Díky za to.

Vladimír Štěpán: Na shledanou.

1. časť rozhovoru: VIDEO: Energetický analytik Štěpán: EU

už neexistuje, z hlediska ekonomiky se rozpadla a každý

stát si jede na své triko. Jsme nejlevnější výrobci elektřiny

na světě, ale ceny máme nejvyšší a průmysl krachuje.

Lidém zbývají ještě domy. Ale jak říká Klaus Schwab – do

roku 2030 připraví dva a půl milionu Čechů i o tento

majetek a nebudou vlastnit nic

Zdroj: radiouniversum.cz

https://www.infovojna.bz/article/video-energeticky-analytik-stepan-eu-uz-neexistuje-z-hlediska-ekonomiky-rozpadla-a-kazdy-stat-si-jede-na-sve-triko-jsme-nejlevnejsi-vyrobci-elektriny-na-svete-ale-ceny-mame-nejvyssi-a-prmysl-krachuje-lidem-zbyvaji-jeste-domy-ale-jak-rika-klaus-schwab
https://www.radiouniversum.cz/stepan-vladimir-2-dil-lide-preziji-kdyz-prezije-prumysl-ale-ten-neprezije/
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Orbánova vláda chce vedieť názor Maďarov na energetické
sankcie voči Rusku
Maďarská vláda zareagovala na žiadosť parlamentných frakcií

strán vládnuceho bloku Fidesz-KDNP, ktoré kabinet premiér

Viktora Orbána vyzvali, aby sa občanov spýtal na ich názor na

sankcie voči Rusku.
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https://www.infovojna.bz/article/orbanova-vlada-chce-vediet-nazor-madarov-na-energeticke-sankcie-voci-rusku
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15/25

Švédsko informovalo o štvrtom mieste úniku plynu v systéme
životne dôležitých plynovodov Nord Stream vedúcich do EÚ
Plynovody vedú z Ruska do Nemecka po dne Baltského mora,

pričom Nord Stream 1 bol doteraz kľúčovou tepnou na dodávku

suroviny do Európskej únie.
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https://www.infovojna.bz/article/svedsko-informovalo-o-stvrtom-mieste-uniku-plynu-v-systeme-zivotne-dolezitych-plynovodov-nord-stream-veducich-do-eu
https://www.infovojna.bz/article/svedsko-informovalo-o-stvrtom-mieste-uniku-plynu-v-systeme-zivotne-dolezitych-plynovodov-nord-stream-veducich-do-eu#mdsqs
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Ľudia na Slovensku zháňajú palivové drevo, záujem je
enormný . Dopyt po ňom je o 45 percent vyšší ako v minulom
roku. Na domácnosť stanovili maximálny limit
Pre ministerstvo životného prostredia je tiež dôležité

priorizovať dodávky dreva pre domácnosti pred priemyselným

spracovaním a vývozom do zahraničia.
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https://www.infovojna.bz/article/ludia-na-slovensku-zhanaju-palivove-drevo-zaujem-je-enormny-dopyt-po-nom-je-o-45-percent-vyssi-ako-v-minulom-roku-na-domacnost-stanovili-maximalny-limit
https://www.infovojna.bz/article/ludia-na-slovensku-zhanaju-palivove-drevo-zaujem-je-enormny-dopyt-po-nom-je-o-45-percent-vyssi-ako-v-minulom-roku-na-domacnost-stanovili-maximalny-limit#mdsqs
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Německá vláda vyšetřuje, kdo vynesl do médií tajnou
bezpečnostní zprávu, že oba plynovody Nord Stream jsou
poškozeny tak dalece, že už nepůjdou opravit! A nová
premiérka Itálie Giorgia Meloni znovu napsala Zelenskému na
Twitter, že se může spolehnout na loajální podporu Itálie v boji
Kyjeva proti Rusku!
Členka Aspen Institutu, přednášela na CPAC proti Rusku a

Putinovi, brojí proti Číně a za poradce má ex-velvyslance v USA

a italské zbrojaře pro NATO! Slovenský premiér Eduard Heger

mezitím pro britský Financial Times přiznal, že Slovensko dělí

od kolapsu několik týdnů!

6

https://www.infovojna.bz/article/nemecka-vlada-vysetruje-kdo-vynesl-do-medii-tajnou-bezpecnostni-zpravu-ze-oba-plynovody-nord-stream-jsou-poskozeny-tak-dalece-ze-uz-nepjdou-opravit-a-nova-premierka-italie-giorgia-meloni-znovu-napsala-zelenskemu-na-twitter-ze-se-mze-spolehnout-na-loa
https://www.infovojna.bz/article/nemecka-vlada-vysetruje-kdo-vynesl-do-medii-tajnou-bezpecnostni-zpravu-ze-oba-plynovody-nord-stream-jsou-poskozeny-tak-dalece-ze-uz-nepjdou-opravit-a-nova-premierka-italie-giorgia-meloni-znovu-napsala-zelenskemu-na-twitter-ze-se-mze-spolehnout-na-loa#mdsqs
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Rusko vyšetruje poškodenie plynovodov Nord Stream ako
medzinárodný terorizmus
Ruská generálna prokuratúra vyšetrovanie zdôvodnila tým, že

poškodenie plynovodov "spôsobilo Rusku značné hospodárske

škody".
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https://www.infovojna.bz/article/rusko-vysetruje-poskodenie-plynovodov-nord-stream-ako-medzinarodny-terorizmus
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Bývalý zbrojný inšpektor OSN Scott Ritter: USA a ich spojenci
v NATO zasiali vietor a teraz budú žať búrku. Po referendách
sa špeciálna operácia zameria na zničenie hrozby samotnej
Matke Rusi
K tomuto svet dospel – šialenstvu jadrovej apokalypsy

založenej na iracionálnom rozširovaní NATO a arogantnej

rusofóbnej politike, ktorá si, zdá sa, neuvedomuje realitu, že

konflikt na Ukrajine sa teraz stal pre Rusko vecou existenčného

významu.
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Nedotknuteľný svet politického aktivistu, manipulátora a
dezinformátora Vagoviča narušila korporátna redaktorka
Kernová: „Tebe už nebudem odpovedať na nič. Ocitla si sa v
jednom vreci s médiom oligarchov, ktoré je predĺženou rukou
ľudí podozrivých zo závažnej trestnej činnosti,“ odkázal
novinárke, ktorá sa pýtala na jeho papalášske maniere
Militantný politický aktivista v maske novinára a notorický

šíriteľ dezinformácií Marek Vagovič odmieta odpovedať na

otázky, ako získal policajné auto na súkromné účely. Najprv

tresol telefónom novinárke Plus 7 dní a neskôr ho otázkami

vytočila aj bývalá redaktorka denníka SME Miroslava

Kernová, ktorá v súčasnosti šéfuje portálu Omediach.
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https://www.infovojna.bz/article/nedotknutelny-svet-politickeho-aktivistu-manipulatora-a-dezinformatora-vagovica-narusila-korporatna-redaktorka-kernova-tebe-uz-nebudem-odpovedat-na-nic-ocitla-si-sa-v-jednom-vreci-s-mediom-oligarchov-ktore-je-predlzenou-rukou-ludi-podozrivych-zo-zava
https://www.infovojna.bz/article/nedotknutelny-svet-politickeho-aktivistu-manipulatora-a-dezinformatora-vagovica-narusila-korporatna-redaktorka-kernova-tebe-uz-nebudem-odpovedat-na-nic-ocitla-si-sa-v-jednom-vreci-s-mediom-oligarchov-ktore-je-predlzenou-rukou-ludi-podozrivych-zo-zava#mdsqs
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VIDEO: Fico sa zastal Orbána v spore s eurokomisou a
porovnal kritiku eurobyrokratov voči Maďarsku so situáciou s
právnym štátom na Slovensku. „Kto pošle zbrane na Ukrajinu,
hlasuje za pokračovanie vojny,“ komentoval správanie sa
vojnových štváčov bývalý premiér
Bývalý predseda slovenskej vlády a šéf opozičného Smeru-SD

Robert Fico sa vo veľkom rozhovore pre maďarskú súkromnú

televíziu vyjadril k súčasnej situácii v geopolitike.
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https://www.infovojna.bz/article/video-fico-sa-zastal-orbana-v-spore-s-eurokomisou-a-porovnal-kritiku-eurobyrokratov-voci-madarsku-so-situaciou-s-pravnym-statom-na-slovensku-kto-posle-zbrane-na-ukrajinu-hlasuje-za-pokracovanie-vojny-komentoval-spravanie-sa-vojnovych-stvacov-byvaly-p
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VIDEO: Slovenský parlament schválil vstup Fínska a Švédska
do NATO. Zradcovia zo Smeru, Hlasu, OĽaNO, SaS a Sme
rodina nás zaťahujú do vojny s Ruskom, reaguje Kotleba
Za vstup Švédska do Severoatlantickej aliancie hlasovalo 124 zo

144 prítomných poslancov, v prípade Fínska hlasovalo za 126

zo 143 poslancov.
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Energeticky náročné podniky odstavili svoju výrobu na
Slovensku. Spotreba elektriny v štáte v dôsledku toho klesla
viac ako na začiatku pandémie
Analytici inštitútu finančnej politiky (IFP) pripomenuli, že

dodávky plynu z Ruska do Európy sú v súčasnosti na minime.
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„Rozviazané ruky polície“ a „padni, komu padni“ už neplatia?
Opäť existujú v našej spoločnosti „naši ľudia“, ktorých
podozrenia z trestnej činnosti sa nevyšetrujú?
Advokát a predseda občianskeho združenia Za demokraciu a

právny štát JUDr. Martin Ribár apeluje na príslušné OČTK,

aby uvedené podozrenia boli urýchlene vyšetrené a verejnosť

bola primerane informovaná.
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Plynovody Nord Stream sú kvôli výbuchom mimo prevádzky.
Šéfka eurokomisie von der Leyenová hovorí o sabotáži.
Poľský europoslanec a bývalý minister zahraničia Sikorski to
označil za potešujúcu maličkosť a verejne poďakoval USA
Sikorski je manželom známej americkej publicistky Anne

Applebaumovej, ktorá píše pre časopis Atlantic a na Univerzite

Johnsa Hopkinsa vedie program Arena zameraný na

dezinformácie a propagandu v 21. storočí.
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